

TALSMANDENS GRUPPE  
 SPRECHERGRUPPE  
 SPOKESMAN'S GROUP  
 GROUPE DU PORTE-PAROLE  
 GRUPPO DEL PORTAVOCE  
 BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION  
 INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG  
 INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION  
 NOTA D'INFORMAZIONE  
 TER DOCUMENTIE**

Brussels, July 1980

LOME CONVENTION

Stabex transfers for 1979

Initial breakdown of Stabex transfers under Lomé I

With the Commission's decisions of 2 July to grant a number of Stabex transfers aimed at offsetting losses of export earnings registered for 1979 in fourteen ACP countries, such transfers under the first Lomé Convention, i.e. for the five-year period 1975 to 1979, are now virtually completed. Losses of earnings from 1980 onwards will be covered by the second Lomé Convention and transfers charged against the appropriation earmarked for this purpose.(1)

63.3 million EUA in transfers for 1979

Fourteen ACP countries received Stabex transfers in respect of eight products (see table below). More than ever before, 1979 bore out the major role played by the system as a safeguard against natural - or local - disasters producing a drop in exports. This criterion applies to all "1979" transfers. It is worth noting that several of their offset losses are due to vicissitudes of climate, especially the drought in Sahel. Furthermore thirteen out of the fourteen recipient countries belong to the "least-developed" group, which are not required to refund transfers.

<u>Recipient ACP State</u>	<u>Product</u>	<u>Amount of transfer</u> <u>'000 EUA</u>
BENIN	Cotton, not carded or combed	349
CAPE VERDE	Bananas	429
CENTRAL AFRICAN REPUBLIC	Cotton, not carded or combed	3847
CHAD	Cotton, not carded or combed	2665
COMOROS	Cloves	431
DOMINICA	Bananas	2893
GAMBIA	Groundnut oil	4000
GAMBIA	Groundnut oil-cake	1026
GUINEA-BISSAU	Groundnuts, shelled or not	2481
MADAGASCAR	Vanilla	2845
MALI	Groundnuts, shelled or not	3894

(1) 550 million EUA

2

<u>Recipient ACP State (ctd)</u>	<u>Product</u>	<u>Amount of transfer</u> <u>'000 EUA</u>
SUDAN	Groundnuts, shelled or not	27190
SWAZILAND	Iron ore	4366
TONGA	Vanilla	59
UGANDA	Cotton, not carded or combed	3807
UGANDA	Tea	3093
TOTAL		<u>63375</u>

### Summary of results after five years

1. Disbursements to the ACP countries total 375 million EUA out of an overall appropriation of 380 million EUA (1). The funds provided for in the first Lomé Convention have therefore covered the expenses involved in operating the system. Nevertheless, the expenditure has varied considerably from one year to the next:

1975 :	80 million EUA
1976 :	37 million EUA
1977 :	34 million EUA
1978 :	164 million EUA
1979 :	60 million EUA

Out of the 59 ACP countries, 37 received such transfers, involving a total of 22 products.

2. 67% allocated in grant form : 252 million EUA has been paid to countries in the least-developed group, which are not required to contribute to the replenishment of the system's resources. Overall, the poorest countries have therefore the greatest benefit from the system. Further, in the case of almost 70% of disbursements, local circumstances, in most cases natural disasters such as drought or hurricanes, were the cause of the drop in exports, thereby confirming the particular value of a system of this kind for countries whose often limited resources are under constant threat from catastrophes of all kinds. A case in point is the large-scale operation carried out in the Sudano-Sahelian region, from Senegal to Somalia, for which 172 million EUA, i.e. 46% of all transfers, was allocated.

### 3. Impact

More extensive studies will have to be made to assess the system's economic impact. Already at this stage, however, it is apparent that Stabex transfers to certain countries have been very substantial in relation to the aid provided for in other forms under the Lomé Convention.

In a number of cases (Mauritania, Senegal and Swaziland) such transfers have exceeded the total project-linked aid provided for under the fourth EDF indicative programme. Frequently they provided between 30% and 50% on top of such aid (as in the case of Benin, Gambia, Guinea-Bissau, Niger, Samoa, Sudan, Tonga etc).

---

(1) A 20 million EUA appropriation had been earmarked for the overseas countries and territories (OCT). 10.5 million EUA out of the 12.3 million EUA disbursed under this heading went to newly independent OCT, which have acceded to the Lomé Convention.

Consequently, the Stabex system introduces a not inconsiderable measure of flexibility into the aid received by the ACP countries and backs up exceptional aid, the purpose of which is also to cope with contingencies and disaster situations.

\*

\*

\*

OVERALL PRODUCT BY PRODUCT BREAKDOWN

ACP and OCT

	<u>Million EUA</u>	<u>%</u>
Groundnuts	71.3	18.4
Groundnut oil	68.0	17.6
Oil-cake	17.6	4.5
Iron ore	61.8	16.0
Cotton	43.3	11.2
Wood in the rough	38.9	10.0
Sawn wood	1.0	0.2
Sisal	20.6	5.3
Coffee	14.5	3.7
Copra	8.4	2.2
Coconut oil	2.1	0.5
Raw hides and skins	9.1	2.4
Tea	8.4	2.2
Palm oil	2.2	0.6
Palm nut and kernel oil	5.6	1.4
Bananas	5.8	1.5
Vanilla	2.9	0.7
Cloves	2.3	0.6
Cocoa	1.0	0.2
Cocoa paste	0.5	0.1
Gum arabic	0.8	0.2
Pyrethrum	0.6	0.1
Ylang-ylang	0.2	...
Total	<u>387.2</u>	<u>100</u>

TALSMANDENS GRUPPE  
 SPRECHERGRUPPE  
 SPOKESMAN'S GROUP  
 GROUPE DU PORTE-PAROLE  
 GRUPPO DEL PORTAVOCE  
 BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION**  
**INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG**  
**INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION**  
**NOTA D'INFORMAZIONE**  
**TER DOCUMENTIE**

Bruxelles, juillet 1980

CONVENTION DE LOMÉ

Transferts Stabex au titre de l'exercice 1979  
Premier bilan du Stabex pour la durée de Lomé I

Les décisions prises par la Commission le 2 juillet concernant une série de transferts visant à compenser les pertes de recettes d'exportation constatées au cours de l'année 1979 dans 14 pays ACP clôturent pratiquement l'application du Stabex pour la durée de la première Convention de Lomé, c'est-à-dire pour les cinq années 1975-1979. Les pertes de recettes enregistrées à partir de 1980 seront prises en compte au titre de la deuxième Convention de Lomé et les transferts imputés à la dotation qu'elle prévoit à cet effet. (1)

Les transferts 1979 : 63,3 millions d'UCE

Ces transferts intéressent 14 pays ACP et concernent 8 produits (voir tableau ci-dessous). L'année 1979 plus encore que les années précédentes fait apparaître le rôle prépondérant joué par le Stabex comme assurance contre les catastrophes naturelles ou autres circonstances locales entraînant une réduction des quantités exportées. Tous les transferts "1979" répondent en effet à ce critère. On remarquera en particulier que plusieurs d'entre eux permettent de compenser des pertes dues à des circonstances climatiques défavorables et notamment à la sécheresse en zone sahélienne. On notera également que 13 des 14 pays bénéficiaires appartiennent à la catégorie des "moins développés", pour qui les transferts ne sont pas remboursables.

<u>Etat ACP bénéficiaire</u>	<u>Produit</u>	<u>Montant du transfert en</u> <u>000 UCE</u>
BENIN	Coton en masse	349
CAP VERT	Bananes	429
COMORES	Clous de girofle	431
DOMINIQUE	Bananes	2.893
GAMBIE	Huile d'arachide	4.000
GAMBIE	Tourteaux d'arachides	1.026
GUINEE-BISSAU	Arachides en coques ou décortiquées	2.481
MADAGASCAR	Vanille	2.845
MALI	Arachides en coques ou décortiquées	3.894
UGANDA	Coton en masse	3.807
UGANDA	Thé	3.093

(1) 550 Mio d'UCE

<u>Etat ACP bénéficiaire (Suite)</u>	<u>Produit</u>	<u>Montant du transfert en</u>
		<u>000 UCE</u>
R.C.A.	Coton en masse	3.847
SOUDAN	Arachides en coques	
	ou décortiquées	27.190
SWAZILAND	Minerai de fer	4.366
TCHAD	Coton en masse	2.665
TONGA	Vanille	59
TOTAL		<u>63.375</u>

### Bilan sommaire après cinq exercices

1. Les versements ont atteint 375 millions d'UCE en faveur des Etats ACP, sur une dotation totale de 380 millions d'UCE (1). Les crédits prévus par la première Convention de Lomé ont donc permis de couvrir les dépenses entraînées par le fonctionnement du système. On relèvera néanmoins que les variations de dépenses d'une année à l'autre ont été assez considérables :

1975	:	80 Mio UCE
1976	:	37 Mio UCE
1977	:	34 Mio UCE
1978	:	164 Mio UCE
1979	:	60 Mio UCE

Ces transferts ont bénéficié à 37 Etats ACP sur 59 et ont concerné 22 produits.

2. 67 % de dons : 252 millions d'UCE ont été versés en faveur des pays classés parmi les moins développés, pays qui ne sont pas tenus de contribuer à la reconstitution des ressources du système. Dans l'ensemble donc les pays les plus pauvres ont, proportionnellement, bénéficié plus que les autres du Stabex. On constate de même que pour près de 70 % des fonds versés, les circonstances ayant provoqué la chute d'exportation ont été des circonstances locales le plus souvent d'ordre naturel (sécheresse, cyclones, etc.). Ainsi se trouve mis en évidence l'intérêt tout particulier que revêt un système de type Stabex pour les pays dont les ressources, souvent limitées, sont constamment menacées en outre par des cataclysmes de toute sorte. Un exemple en est donné par l'importance des interventions effectuées en zone soudano-sahélienne, du Sénégal à la Somalie : 172 millions d'UCE soit 46 % de l'ensemble des transferts.

### 3. L'impact du Stabex

Des études plus approfondies seront nécessaires pour apprécier l'impact économique du Stabex. Mais on peut constater d'ores et déjà que, dans le cadre des diverses formes d'aide prévues par la Convention de Lomé, les transferts Stabex ont représenté pour certains pays un apport proportionnellement très important.

Dans quelques cas les transferts dépassent le total de l'aide - projet prévu au titre du programme indicatif pour le 4ème FED (cas de la Mauritanie, du Sénégal ou du Swaziland). Souvent le supplément de ressources ainsi assuré varie entre 30 et 50 % (ex: Bénin, Gambie, Guinée-Bissau, Niger, Samoa, Soudan, Tonga).

(1) Une dotation de 20 MUCE avait été réservée aux pays et territoires d'Outre-Mer. 12,3 Mio d'UCE ont été versés à ce titre dont 10,5 Mio en faveur de PTOM devenus indépendants et ayant accédé à la Convention.

Le Stabex introduit donc dans l'aide apportée aux pays ACP un élément de flexibilité non négligeable s'ajoutant d'ailleurs à celui qu'assurent les aides exceptionnelles, destinées, elles aussi, à faire face à des situations imprévisibles et à des catastrophes.

\*  
\*   \*  
\*

BILAN CUMULATIF PAR PRODUIT

ACP et PTOM

	<u>Mio UCE</u>	<u>%</u>
Arachides	71,3	18,4
Huile d'arachide	68,0	17,6
Tourteaux	17,6	4,5
Minerai de fer	61,8	16,0
Coton	43,3	11,2
Bois brut	38,9	10,0
Bois scié	1,0	0,2
Sisal	20,6	5,3
Café	14,5	3,7
Coprah	8,4	2,2
Huile de coco	2,1	0,5
Peaux brutes	9,1	2,4
Thé	8,4	2,2
Huile de palme	2,2	0,6
Huile de palmiste	5,6	1,4
Bananes	5,8	1,5
Vanille	2,9	0,7
Clous de girofle	2,3	0,6
Cacao	1,0	0,2
Pâte de cacao	0,5	0,1
Gomme arabique	0,8	0,2
Pyrèthre	0,6	0,1
Ylang ylang	0,2	...
Total	<u>387,2</u>	<u>100</u>